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Naudi presenta les propostes de 
la Funció Pública als sindicats

E
l principal quefer dels mem-
bres d’SDP durant la prime-
ra jornada de campanya elec-
toral després d’inaugurar-la 

amb l’enganxada de cartells diumen-
ge, va consistir en els contactes per po-
sar al coneixement de la societat els 
tres pilars i les dotze subdivisions de 
què es composa el programa electo-
ral del partit. 

El candidat a cap de Govern de la 
formació, Víctor Naudi, acompanyat 
per Jaume Bartumeu, va trobar-se 
amb membres de la Plataforma Sin-
dical de la Funció Pública i de la Unió 
Sindical d’Andorra (USdA) amb la fi-
nalitat d’exposar-los els aspectes de-
fensats en el seu projecte per arribar 
al Govern i que concerneixen al sector 
públic. A més de la trobada però amb 
el mateix objectiu, Naudi, així com di-
versos representants de les llistes par-
roquials que postulen a obtenir una 
posició al Consell General, van visi-
tar els comerciants de nombrosos es-
tabliments d’Andorra la Vella i d’Es-
caldes Engordany i que avui reprenen 
per altre zones comercials, a més de 
repetir l’operació a Sant Julià de Lòria 
i a Ordino.

REUNIÓ AMB ELS SINDICATS/ Després de 
fer una anàlisi general de la situació 
econòmica i social del Principal i de 
tractar la reforma de la Llei de la Fun-
ció Pública impulsada per l’Executiu 
d’Antoni Martí, Víctor Naudi va expo-
sar els resultats de la taula de treball 
sobre la Funció Pública que Jaume 
Bartumeu, també present a la sessió, 
va tirar endavant l’any 2010, al Go-
vern estant. La intenció era exposar-
los la més d’una trentena d’acords 
que es van assolir aleshores amb les 
associacions funcionarials. 

33 Víctor Naudi i Alba Álvarez, en una de les visites d’ahir als comerciants d’Escaldes-Engordany.
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Els representants 
d’SDP visiten diversos 
comerços del centre

MARISA DA COSTA
ESCALDES-ENGORDANY

Això va donar pas a l’enumeració 
de les propostes tocants a l’àmbit sin-
dical impulsades per la formació.

Per un costat, es va destacar la pro-
mesa d’assegurar els drets laborals 
tant dels treballadors com dels em-
presaris desenvolupant el dret de va-
ga i la negociació col·lectiva a nivell 
legislatiu. Per l’altre, es va proposar 
la revisió del codi normatiu sobre 
les relacions laborals, mesura llar-
gament reivindicada a nivell social.

Per últim, els reunits van parlar 
sobre la polèmica Llei de pensions de 
la funció pública, tema que els dar-
rers mesos ha suscitat molta polse-
guera i que encara avui dia genera 

controvèrsia. Segons l’afirmat du-
rant la trobada d’ahir, en cas d’asso-
lir una posició de poder, SDP se cen-
trarà en obtenir suport parlamenta-
ri com per aturar l’entrada en vigor 
de la Llei del pla de pensions dels fun-
cionaris, comprometent-se a recu-
perar els treballs iniciats pel núme-
ro 14 de la llista nacional pel que fa 
a la Taula de Treball de la Funció Pú-
blica. L’objectiu seria assolir un mo-
del de jubilació consensuat entre les 
parts implicades, que sigui vàlid a 
llarg termini i garantista així com 
sostenible a nivell econòmic, per tal 
que l’Administració se’n pugui fer 
càrrec.

VISITES ALS COMERCIANTS/ Abans de reu-
nir-se amb els representants de l’USdA 
i de la Plataforma Sindical de la Fun-
ció Pública, Víctor Naudi va visitar al-
guns dels comerciants de la part al-
ta d’Escaldes-Engordany, juntament 
amb Alba Álvarez i Nazid Raad, els en-
carregats d’encapçalar la llista parro-
quial. La ruta va iniciar-se a la Plaça 
de l’Església i va continuar-se Avingu-
da Carlemany amunt. Avui és el torn 
dels locals comercials de la zona sud.

Els caps de llista de la capital, Del-
fí Roca i Àngel Dalmau, van seguir el 
mateix procediment acompanyats 
per Micaela Ferreira. El recorregut va 
començar a la part més alta del carrer 

Príncep Benlloch cap avall. En amb-
dós casos, el criteri per decidir les pri-
meres visites va basar-se en els barris 
menys actius avui dia.

Les reivindicacions per part dels 
empresaris van coincidir en molts 
dels casos se centren en la sol·licitud 
d’una major atenció per part de les 
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E
l context de crisi  en què 
s’ha desenvolupat la dar-
rera legislatura ha pro-
vocat canvis i replante-

jaments en la gestió dels recursos 
humans de la funció pública. El 
Govern de DA, però, no ha estat un 
gestor vàlid d’aquests canvis, i ha 
provocat el descontentament de 
bona part dels treballadors de l’Ad-
ministració. Per acabar-ho d’ado-
bar, sembla que s’hagin volgut 
aprofitar les circumstàncies d’es-
tancament econòmic per crear un 
estat d’enfrontament entre els tre-
balladors públics i els de l’empresa 
privada, que sovint són apel·lats a 
l’odi contra el funcionariat.

El Govern actual podria haver 
tingut una mica més de memòria 
i responsabilitat política i recor-
dar que no fa tant de temps, pot-
ser set o vuit anys, la gestió nefas-
ta dels nostres dirigents va quedar 
en evidència amb la qüestió de la 
mútua de funcionaris, que el mi-

nistre del moment responsable de 
la funció pública va intentar exter-
nalitzar. Aleshores els treballadors 
es van mobilitzar i van aconseguir 
una sortida positiva del problema 
assumint, finalment, ells mateixos 
la gestió d’un fons que proveeixen, 
i sempre havien proveït, amb una 
part de les seves nòmines i que els 
permet confiar a tenir cobert el sa-
lari en cas de baixa. Curiosament, 
a partir del moment que la van ges-
tionar, la mútua va passar de la ru-
ïna al superàvit.

En comptes d’haver-se apro-
vat a corre-cuita, aquesta reforma 
del fons de jubilació hauria d’ha-
ver estat un dels punts d’una refor-
ma amb més profunditat de la Llei 
de funció pública, que tingués en 
compte les possibilitats de millora 
en la formació i la carrera professi-
onal, entre d’altres. 

Més enllà de tot això, hi ha l’acu-
mulació de congelació o retallada 
de salaris amb l’entrada en vigor 
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de l’IRPF i la contribució a aquest 
fons de jubilació, si no canvia el sig-
ne polític del Govern. Tot plegat, 
no semblen mesures gaire adequa-
des per reactivar l’economia. La ca-
pacitat adquisitiva de bona part de 
la classe mitjana queda compro-
mesa.  

Cal que Andorra es desperti i 
s’adoni de la gran equivocació que 
representen aquestes polítiques. 
Necessitem un país amb una fun-
ció pública eficient i moderna, i 
només si els seus treballadors ve-
uen respectats els drets laborals 
que els corresponen –com és just 
i necessari atès que han estat con-
tractats pel Govern, màxim garant 
del compliment de les lleis–, els 
treballadors de les empreses pri-
vades, els autònoms i fins i tot els 
petits empresaris podran aspirar a 
unes condicions menys precàries 
i a construir un país més cohesio-
nat, socialment estructurat, un pa-
ís més just.  H

breus

Dubtes sobre la 
presència de Fillet a ATV
DEBAT 3Aquesta nit, després de l’in-
formatiu vespre, comencen els de-
bats parroquials a Andorra Televi-
sió. Ordino és la primera degut al 
sorteig efectuat, i els quatre cap de 
llista seran els qui exposaran les se-
ves propostes al electorat ordinenc. 
Segons algunes informacions el cap 
de llista de DA, Antoni Fillet, no té 
previst defensar i exposar el progra-
ma del seu partit , i serà la número 
dos, Meritxell Mateu, qui vagi al pla-
tó. Electors de la parròquia alta con-
sultats ahir van afirmar que no sa-
bien res, però que els hi estranyaria 
molt que el número 1 «menyspreés 
d’aquesta forma l’electorat, sobre 
tot si es té en compte que és una per-
sona gens coneguda políticament a 
la parròquia ordinenca».

«En les campanyes 
turístiques també 
s’han d’incloure els 
barris actualment 
menys actius però 
molt atraients»

«Sembla que els 
partits del poder 
només s’interessin 
per dinamitzar 
zones on es paguen 
lloguers elevats»

Delfí Roca
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forces de govern, que «únicament em-
paren aquells qui paguen grans llo-
guers». La manca de zones d’aparca-
ment és un altres dels problemes pre-
sentats pels propietaris dels locals i, a 
més, presenten solucions, com podria 
ser l’establiment d’un límit de temps 
per aparcar o l’obertura als ciutadans 
de pàrquings com el del Consell Gene-
ral, que romanen tancats els caps de 
setmana i festius.

Sobre els problemes plantejats 
pels comerciants, Delfí Roca va ma-
nifestar que en cas d’assolir represen-
tació s’inclourà els barris actualment 
menys activats en les campanyes tu-
rístiques. H


